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سید مهدی رضوی

خبــر خبــر

اصفهانÁپرچمÁدارÁدیپلماسیÁاقتصادیÁاتاقÁها

قطبÁصنعتیÁکشور،ÁمیزبانÁرویدادیÁبزرگÁبرایÁتوسعهÁصنایعÁماشینÁآلات

درÁنشستÁمشترکÁباÁهیئتÁرئیسهÁاتاقÁایرانÁبرÁپیشروÁوÁسرآمدÁبودنÁاتاقÁبازرگانیÁاصفهانÁتأکیدÁشد

بازرگانی  اتاق  و  ایران  اتاق  هیئت رئیسه  مشترک  نشست 
چالش های  و  برنامه ها  ظرفیت ها،  بررسی  هدف  با  اصفهان 
پیش روی بخش خصوصی در استان برگزار شد. در این نشست بر 
تمرکز ویژه اتاق اصفهان بر سه حوزه آموزش، پژوهش و برگزاری 
رویدادهای بین المللی تأکید شد. همچنین اعضای هیئت رئیسه اتاق 
ایران با تقدیر از فعالیت های تخصصی و زیرساختی اتاق اصفهان، 
خواستار تقویت جایگاه این اتاق در سطح ملی با بهره گیری از 

ظرفیت های موجود شدند.
ÁÁÁاعلامÁوÁحمایتیÁهایÁبســتهÁدرÁبازنگریÁ

آمادگیÁاصفهان
به گزارش اصفهان امروز، در ابتدای این نشست، امیر کشانی، 
رئیس اتاق بازرگانی اصفهان با اشاره به لزوم همکاری همه جانبه 
اتاق ها برای بهبود فضای کسب وکار کشور پس از جنگ ۱۲ 
روزه، گفت: بسته حمایتی ارائه شده از سوی دولت برای کمک به 
بنگاه های اقتصادی از کارآمدی لازم برخوردار نیست. اتاق اصفهان 

آمادگی دارد برای اصلاح و تقویت این مسیر، نقش آفرینی کند.
او افزود: اتاق اصفهان از منظر سخت افزاری ظرفیت های 
مناسبی دارد که می تواند در مسیر جبران خسارت های ناشی از 

جنگ به ویژه در حوزه بنگاه های اقتصادی مؤثر باشد.
ÁÁانسانیÁمنابعÁتوسعهÁاصلیÁمحورÁآموزش؛

 احمد خوروش، رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق 
اصفهان نیز با تأکید بر اهمیت آموزش در ساختار اتاق گفت: اتاق 
اصفهان همواره توجه ویژه ای به آموزش در همه حوزه ها داشته 
است. تربیت نیروی انسانی متخصص در حوزه هایی چون صنعت، 
تولید و بازرگانی و همچنین جانشین پروری از اولویت های ماست و 
این مسیر را با جدیت دنبال می کنیم، مشروط بر تداوم حمایت ها.

او با اشاره به اقدامات انجام شده در حوزه مسئولیت اجتماعی 
افزود: اتاق اصفهان پروژه هایی را در زمینه بحران آب اجرا کرده 
است که مرحله نخست آن به بهره برداری رسیده و برای آغاز 
مرحله دوم نیاز به منابع جدید وجود دارد. او همچنین یادآور شد 
که در زمان جنگ ۱۲ روزه، اتاق اصفهان با برنامه ریزی مشخص، 

نقش مؤثری در پشتیبانی از استان ایفا کرد.
ÁÁاصفهانÁدرÁصنعتیÁهایÁآلودگیÁوÁآبÁبحرانÁ

 محمدجعفر فوده، نایب رئیس اتاق بازرگانی اصفهان نیز در 
ادامه نشست با اشاره به وضعیت بحرانی استان در حوزه منابع 
چالش های  با  آب  منابع  کمبود  کنار  در  اصفهان  گفت:  آبی 
زیست محیطی و آلودگی های صنعتی نیز مواجه است. لازم است 

سازوکاری جدی برای نجات استان طراحی و اجرا شود.
ÁÁÁکوچکÁهایÁبنگاهÁازÁحمایتÁبرایÁدرخواست

وÁمتوسط
علی صفر نوراله، رئیس کمیسیون سرمایه گذاری و تأمین مالی 
اتاق بازرگانی اصفهان با اشاره به نابرابری در تخصیص تسهیلات 
بانکی اظهار کرد: متأسفانه بخش بزرگی از تسهیلات تنها به 
بنگاه های بزرگ اختصاص یافته و واحدهای کوچک و متوسط از 
دسترسی به منابع مالی محروم مانده اند. فعالان این حوزه از اتاق ها 

انتظار دارند در تأمین سرمایه یاری رسان باشند.
در ادامه، حمیدرضا امیدان، دبیرکل اتاق بازرگانی اصفهان 

به  اشاره  با  او  داد.  ارائه  اتاق  این  اجرایی  اقدامات  از  گزارشی 
فعالیت های آموزشی اتاق در قالب ۷ پلتفرم مختلف افزود: در این 
حوزه، همکاری های مؤثری با دیگر اتاق های متقاضی تعریف و 

اجرا شده است.
زیرساخت های  توسعه  برای  برنامه ریزی  از  همچنین  او   
فناورانه، ایجاد سامانه ذخیره اطلاعات، برگزاری همایش معرفی 
فرصت های سرمایه گذاری با مدل های مشارکتی، اجلاس آفریقا 
و میزبانی از ۱۰۰ تور اپراتور گردشگری به عنوان دیگر برنامه های 

شاخص اتاق نام برد.
ÁÁÁسویÁازÁکارشناســیÁراهکارÁارائهÁضرورت

اتاقÁها
به  اشاره  با  ایران  بازرگانی  اتاق  رئیس  حسن زاده،  صمد 
جایگاه اصفهان در حوزه های توسعه ای، اقتصادی، گردشگری و 
صنایع دستی گفت: اتاق اصفهان نه تنها در بین اتاق های بازرگانی 
بلکه در بین سازمان های دولتی هم به عنوان یک سازمان پیشرو 
و سرآمد محسوب می شود. اتاق اصفهان توانسته با وجود همه 

چالش ها، اقدامات مؤثری را با برنامه ریزی دقیق به نتیجه برساند. 
پیشنهادهای مطرح شده در این نشست در جلسات هیئت رئیسه 

اتاق ایران بررسی خواهد شد.
ÁÁایرانÁاتاقÁهایÁحمایتÁسازیÁشفافÁلزوم

عبدالله مهاجر دارابی، عضو هیئت رئیسه اتاق ایران در این 
نشست گزارشی از روند پرداخت ها و حمایت هایی که از سوی اتاق 
ایران به اتاق های استانی صورت می گیرد ارائه کرد و بر ضرورت 

شفاف سازی فرایندهای پشتیبانی تأکید کرد.
ÁÁاصفهانÁاتاقÁالمللیÁبینÁنقشÁبرÁتأکید

کیوان کاشفی، عضو هیئت رئیسه اتاق ایران نیز با اشاره به 
عملکرد مطلوب اتاق اصفهان در حوزه های علمی، آموزشی و 
دیپلماسی اقتصادی بین المللی گفت: این اتاق باید با تمرکز بر 
همین حوزه ها جایگاه خود را در سطح ملی ارتقا دهد. او تصریح 
کرد: خدمت رسانی به اعضای اتاق ها باید به عنوان وظیفه اصلی در 

اولویت اقدامات قرار گیرد.
ÁÁÁمشــارکتÁباÁآبÁبحرانÁدرÁگــریÁمطالبه

پژوهشیÁبخشÁخصوصی
قدیر قیافه، نایب رئیس اتاق ایران پیشنهاد داد که اعضای اتاق 
بازرگانی اصفهان در زمینه حل بحران آب پیش گام شوند و ضمن 
پیگیری های مستمر، اقدامات اجرایی را آغاز کنند. او تأکید کرد: 
اگرچه اقدام اصلی در این زمینه بر عهده دولت است، اما بخش 
خصوصی می تواند از منظر پژوهش و مطالعات علمی نقش آفرینی 

کند.
ÁÁفراملیÁهایÁعرصهÁبهÁاصفهانÁاتاقÁورود

پیام باقری، نایب رئیس اتاق ایران نیز با اشاره به توانمندی های 
اتاق توانسته در  این  اتاق اصفهان، اظهار کرد:  انتظار  از  فراتر 

برگزاری همایش ها و رویدادها وارد فاز بین المللی شود.
با استانداری را نیز  اتاق اصفهان  او تعامل مستمر و مؤثر 
قابل تحسین دانست و گفت: اتاق ها باید در مسیر ارتقای محیط 
چالش ها،  شناسایی  و  مطالعاتی  پروژه های  اجرای  کسب وکار، 

راهکارهای عملی ارائه دهند. این وظیفه ذاتی اتاق هاست.

بیستمین نمایشگاه تخصصی صنعت ماشین آلات و تجهیزات 
صنعتی، همراه با نخستین نمایشگاه لیزر صنعتی و فوتونیک در 
اصفهان برگزار می شود. این رویداد که با حضور بیش از ۱۴۰ 
مشارکت کننده داخلی و خارجی، فرصتی برای نمایش آخرین 

دستاوردها و فناوری های این حوزه است.
احمدرضا طحانیان در گفت وگو با ایمنا اظهار کرد: بیستمین 
صنعتی،  تجهیزات  ماشین آلات،  صنعت  تخصصی  نمایشگاه 
کارگاهی، تجهیزات ایمنی و HSE، و همچنین نخستین نمایشگاه 
تخصصی لیزر صنعتی و فوتونیک، در مرداد در نمایشگاه بین المللی 
اصفهان برگزار خواهد شد و این نمایشگاه، فرصتی بی نظیر برای 
آشنایی با آخرین دستاوردها، نوآوری ها و فناوری های روز در صنایع 
مختلف، به ویژه در حوزه ماشین آلات، تجهیزات صنعتی، کارگاهی، 
ایمنی و HSE و همچنین پیشرفت های چشم گیر در صنعت لیزر 

و فوتونیک به شمار می رود.او افزود: این رویداد صنعتی ارزشمند، 
از شانزدهم تا نوزدهم مرداد، همه روزه از ساعت ۱۶ تا ۲۲، میزبان 
علاقه مندان و فعالان این حوزه خواهد بود و در این نمایشگاه بالغ 
بر ۱۴۰ مشارکت کننده، گردهمایی ۱۲۰ شرکت داخلی و ۲۰ 
نماینده خارجی در فضایی به وسعت ۱۲٬۰۰۰ متر مربع شرکت 
خواهند کرد.مدیرعامل نمایشگاه بین المللی اصفهان تصریح کرد: 
و  تراشکاری  کارگاهی، دستگاه های  و  ابزارآلات صنعتی  انواع 
قالب سازی، تجهیزات جوش و برش، سیستم های هیدرولیک و 
پنوماتیک، ماشین آلات خم کاری، برش کاری و فرم دهی فلزات، 
ماشین ابزار،  دقیق،  ابزار  اتوماسیون صنعتی،  لیزرهای صنعتی، 

تجهیزات کارگاهی و خطوط تولید عرضه می گردد.
طحانیان افزود: در این نمایشگاه فعالان استان های تهران، 
اصفهان  و  شرقی  آذربایجان  فارس،  رضوی،  خراسان  البرز، 

مشارکت می کنند که شامل حضور ۶۰ درصد تولیدکنندگان و ۴۰ 
درصد توزیع کنندگان و ارائه دهندگان خدمات است.

او با اشاره به نوآوری در دوره بیستم این نمایشگاه تاکید کرد: 
الحاق موضوع تخصصی »لیزر صنعتی و فوتونیک« به این دوره، با 
حضور ۱۸ شرکت پیشرو در این حوزه که نشان دهنده تمرکز ویژه 

بر فناوری های نوین و آینده نگر صنعت است.
مدیرعامل نمایشگاه بین المللی اصفهان بیان کرد: اصفهان 
صنایع  میزبان  و  است  ایران  صنعتی  کلان شهرهای  از  یکی 
نیروگاهی،  پتروشیمی،  ذوب آهن،  فولاد،  حوزه های  در  مهمی 
ماشین سازی، نساجی و صنایع دستی می باشد. برگزاری نمایشگاه 
در این شهر، دسترسی آسان تری را برای فعالان این صنایع فراهم 
می کند.طحانیان ادامه داد: این نمایشگاه فرصتی است تا آخرین 
دستاوردها و فناوری های روز در صنایع مختلف به نمایش گذاشته 

شود و در شهری همچون اصفهان که بسیاری از شرکت های 
این  هستند،  فعال  توسعه  و  تحقیق  واحدهای  و  دانش بنیان 
نمایشگاه می تواند بستری مناسب برای معرفی و تجاری سازی 
نوآوری ها باشد.او اظهار کرد: این رویداد، فضایی ایده آل برای 
برقراری ارتباط بین تولیدکنندگان، تأمین کنندگان، توزیع کنندگان و 
مصرف کنندگان فراهم می سازد و با توجه به پتانسیل بالای تولید 
و مصرف در اصفهان، این نمایشگاه می تواند به تقویت زنجیره 

ارزش صنعت و ایجاد فرصت های جدید کسب وکار کمک کند.
مدیرعامل نمایشگاه بین المللی اصفهان افزود: نمایشگاه ها 
تبادل دانش و تجربه میان متخصصان،  برای  محل مناسبی 
حضور  و  هستند  مختلف  صنایع  کارشناسان  و  مهندسان 
متخصصان اصفهانی در این نمایشگاه، به ارتقا دانش فنی و 

به روزرسانی اطلاعات آن ها کمک شایانی می نماید.

Á-ÁشیرازÁآزادراهÁ7Áقطعه
ÁÁبهÁامسالÁپایانÁتاÁاصفهان

بهرهÁبرداریÁمیÁرسد
مدیرعامل شرکت ساخت گفت: پروژه آزادراه اصفهان 
- شیراز نیز در مرحله پایانی قرار دارد و قطعه ۷ آن تا پایان 

امسال تکمیل و به بهره برداری می رسد.
به گزارش مهر، هوشنگ بازوند با اشاره به مشکلات 
ترافیکی در شرق تهران اظهار کرد: یکی از چالش های 
جدی در منطقه شرق پایتخت، ترافیک سنگین به ویژه در 
روزهای پایانی هفته است که ضرورت اجرای پروژه های 

زیرساختی را دوچندان کرده است.
این  کاهش  برای  مهم  پروژه های  از  یکی  افزود:  او 
ترافیک، توسعه آزادراه تهران - پردیس است. این پروژه 
در قطعه ای به طول ۱۲ کیلومتر با مشارکت ۷۰ درصدی 
بخش خصوصی و ۳۰ درصدی دولت امروز وارد فاز اجرایی 

شد.
بازوند با اشاره به حمایت وزیر راه و شهرسازی از این 
پروژه گفت: وزیر راه و شهرسازی بر تسریع در اجرای پروژه 
تأکید داشته اند، فاز نخست این پروژه از پردیس تا آبعلی 
است، فاز بعدی از آبعلی تا امام زاده هاشم برعهده قرارگاه 
پروژه  این  میزان سرمایه گذاری  و  است  خاتم  سازندگی 
بیش از ۱۳ هزار میلیارد تومان برآورد شده و طبق قرارداد 
۴ ساله منعقد شده با پیمانکار، برنامه ریزی شده تا پروژه در 

مدت ۳ سال به بهره برداری برسد.
او درباره قطعه دوم آزادراه تهران - شمال تصریح کرد: 
از مجموع مسیر باقی مانده این قطعه از آزادراه، ۵۵ کیلومتر 
تکمیل نشده که اجرای آن نیازمند حدود ۱۲۰ هزار میلیارد 
تومان اعتبار است. عملیات اجرایی ۸ کیلومتر از این مسیر 
در محدوده سیاه بیشه تا ولی آباد تا یک ماه آینده آغاز خواهد 

شد.
با اشاره به مشکلات زیست محیطی پیرامون  بازوند 
پروژه  این  اگرچه  گفت:  شمال  آزادراه  پروژه  اجرای 
دارای مصوبه دولت است، اما برای اجرای هر قطعه نظر 

محیط زیست اخذ می شود.
او ادامه داد: پروژه آزادراه اصفهان - شیراز نیز در مرحله 
پایانی قرار دارد و قطعه ۷ آن تا پایان امسال تکمیل و به 

بهره برداری می رسد.
مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و 
نقل کشور از پیشرفت مناسب پروژه کنارگذر دماوند خبر 
داد و گفت: مذاکرات خوبی با بخش خصوصی و مسئولان 
محلی انجام شده و پیشرفت اداری پروژه حدود ۷۰ تا ۸۰ 
درصد است. این پروژه از طریق مولدسازی و با مشارکت 
۷۰ درصدی دولت و ۳۰ درصدی بخش خصوصی اجرا 

خواهد شد.

ÁهایÁنمایشگاهÁچراغÁخاموشی
خودروÁدرÁپیÁرکودÁتورمی

مسیح فرزانه، کارشناس و فعال صنعت و بازار خودرو 
می گوید: بازار خودرو طی هفته های اخیر ضعیف عمل کرده 
است. بسیاری از کسب وکارها در این بازار تحت تاثیر رکود 
تورمی قرار گرفته اند و ما شاهد ادغام نمایشگاه های متعدد 
به یک نمایشگاه یا اداره یک نمایشگاه توسط تعداد زیادی 
شریک هستیم. ولی این به معنای تعطیلی کامل بازار خودرو 

نیست.
به گزارش ایراسین، بازار خودرو در تابستان ۱۴۰۴ سرد 
و بی رمق است. این روزها رکود حاکم بر بازار خودرو مانعی 
برای رشد قیمت ها در بازار آزاد به حساب می آید تا قیمت 
انواع خودروهای داخلی و مونتاژی در آخرین روزهای تیر 
ماه در مسیر نزول قرار گیرد. گزارش های میدانی از بازار 
خودرو در سومین روز کاری هفته جاری از کاهش جزئی 
قیمت بعضی مدل خودروهای تولید داخل حکایت می کند، 
به طوری که خودرو ری را روز گذشته با افت ۱۲ میلیون 
تومانی با بهای یک میلیارد و ۶۴۰ میلیون تومان در بازار 
خریدوفروش شد و یا سهند S دنده ای با کاهش پنج میلیون 
تومانی و کوییک GXR با افت سه میلیون تومانی به ترتیب 
با بهای ۶۱۰ و ۵۳۵ میلیون تومان در بنگاه های معاملاتی 

عرضه شدند.
بازار خودروهای مونتاژی نیز در آخرین روزهای تیرماه 
با کاهش چشمگیر قیمت ها مواجه شد و بهای تعدادی 
قیمت  از  به کم تر  آزاد  بازار  در  مونتاژی  اتومبیل های  از 
کارخانه ای آن ها رسید، برای نمونه روز گذشته کی ام سی 
T۸ با قیمتی حدود یک میلیارد و ۹۸۵ میلیون تومان در 
بازار معامله شد در حالی که قیمت کارخانه ای این خودرو 
دو میلیارد و ۱۱۰ میلیون تومان است. همچنین باید به 
فونیکس FX اشاره کرد که با قیمت دو میلیارد و ۴۷۰ 
میلیون تومان در بازار آزاد عرضه شد. در مقابل این اتومبیل 
در کارخانه دو میلیارد و ۴۸۰ میلیون تومان قیمت دارد.به 
تعبیر فعالان بازار مشتریان میلی به خرید چهارچرخ ها از خود 
نشان نمی دهند، گویی که خرید و فروش در بازار خودرو یخ 
زده است. به اعتقاد آن ها رکود حاکم بر بازار خودرو باعث 
تعطیلی و یا تغییر شغل تعدادی زیادی از نمایشگاه داران شده 
است. مسیح فرزانه، کارشناس و فعال صنعت و بازار خودرو 
در رابطه با وضعیت فعلی بازار خودرو می گوید: بسیاری از 
کسب وکارها در بازار خودرو در ابتدای سال جاری تحت 
ما  تا  قرار گرفته اند  تورمی سال های گذشته  تأثیر رکود 
شاهد ادغام نمایشگاه های متعدد خودرو به یک نمایشگاه، 
یا تبدیل یک نمایشگاه خودرو به دفتر کوچک و یا اداره 
یک نمایشگاه توسط تعداد زیادی شریک باشیم.فرزانه ادامه 
می دهد: قابلیت نقدشوندگی خودرو در شرایط فعلی پایین 
است. درنتیجه اکثر افراد جهت خرید و سرمایه گذاری در 
این بازار دچار تردید شده اند و بازارهای سرمایه ای با قابلیت 
نقدشوندگی بیشتر مانند طلا یا ارز را به جای خودرو را برای 
سرمایه گذاری انتخاب می کنند.کارشناس و فعال صنعت و 
بازار خودرو با اشاره به کاهش تعداد معاملات در بازار خودرو 
بیان می دارد: بازار خودرو طی هفته های اخیر ضعیف عمل 

کرده ولی این به معنای تعطیلی کامل بازار خودرو نیست.

ÁراÁبرنجÁقیمتÁ،عمدهÁخرید
افزایشیÁکرد

رئیس اتحادیه برنج و خواروبار اصفهان با اشاره به افزایش 
قیمت برنج ایرانی و کشت برنج لنجان در برخی مناطق استان 
گفت: تولید محدود برنج لنجان به دلیل خشکسالی، کم آبی و 
ساختار خرده مالکی زمین ها موجب شده سهم ناچیزی در بازار 
استان داشته باشد، اما با ورود دستگاه قضایی و وزارت جهاد 
کشاورزی به ماجرا، پروسه افزایش قیمت متوقف ونرخ ها رو 

به کاهش هستند.
اینکه  به  اشاره  با  ایسنا،  با  گفتگو  در  بحق  سیدمسعود 
برنج لنجان به دلیل موانع متعدد، سهم بسیار ناچیزی در بازار 
استان دارد، اظهار کرد: تولید این نوع برنج در منطقه لنجان 
آبی،  منابع  کمبود  آن  اصلی  دلیل  که  است  محدود  بسیار 
زمین های  خورده مالکی  ساختار  و   پیاپی  خشکسالی های 
کشاورزی است که موجب می شود، کشت و تولید به صورت 
جزئی و غیرمتمرکز انجام شود. به همین دلیل، این برنج بیشتر 
در مناطق بومی همچون فلاورجان و لنجان مصرف و تنها 

مقدار بسیار اندکی از آن به شهر اصفهان ارسال می شود.
او در خصوص برنج شمالی و با اشاره به وضعیت بازار 
در سال گذشته افزود: سال گذشته با خریدهای عمده ای که 
به وسیله برخی شرکت ها انجام شد، قیمت برنج شمالی به طور 
محسوسی افزایش پیدا کرد. این روند با وقوع برخی اتفاقات از 
جمله جنگ ۱۲روزه تشدید و بازار را با نوسان زیادی روبه رو کرد.
رئیس اتحادیه برنج و خواروبار اصفهان اظهار  کرد: با ورود 
پروسه  ماجرا،  به  وزارت جهاد کشاورزی  و  دستگاه قضایی 
افزایش قیمت متوقف و نرخ ها رو به کاهش هستند؛ این روند 
کاهشی همچنان ادامه دارد و پیش بینی می شود تا اواخر مرداد، 
یعنی زمان ورود محصول نو به بازار، شاهد تداوم کاهش قیمت 

در این حوزه باشیم. 
بحق در ادامه به نقش پررنگ واردات در بازار برنج کشور 
اشاره کرد و گفت: واردات برنج بسیار اثرگذار است، چراکه تولید 
داخلی حدود یک تا یک ونیم میلیون تن در سال برآورد می شود 

و مابقی نیاز بازار باید از طریق واردات تأمین شود.
نیاز  تأمین  در  بالایی  سهم  واردات  بنابراین،  افزود:  او 
مصرف کننده دارد، البته به شرط آنکه نظارت کافی بر روند 

واردات انجام شود.
رئیس اتحادیه برنج و خواروبار اصفهان گفت: درحال حاضر، 
نظارت ها به درستی انجام می شود و برنج وارداتی به طور تقریبی 

با قیمتی متعادل به دست مصرف کنندگان می رسد.

ÁدنبالÁبهÁاقتصادیÁهایÁبنگاه
ثباتÁنرخÁدلار

و  تولیدکنندگان  گفت:  ایران  بازرگانی  اتاق  عضو 
افت  از  نمی توانند  عده ای  تصور  برخلاف  ما  صادرکنندگان 
وخیزهای بهای دلار خشنود باشد زیرا تغییرات مداوم نرخ ارز 
عملکرد آن ها را با مشکل مواجه می سازد. بنگاه های اقتصادی 

کشور به دنبال ثبات نسبی قیمت دلار هستند.
به گزارش ایراسین، مسعود دانشمند، در رابطه با نوسانات 
نرخ دلار و تأثیر آن بر عملکرد بنگاه های اقتصادی کشور اظهار 
کرد: بنگاه های اقتصادی کشور به هیچ عنوان طرفدار افزایش 
و یا حتی کاهش نرخ دلار نیستند و از صعودی شدن قیمت ارز 
رضایت ندارند.به اعتقاد این عضو اتاق بازرگانی ایران نوسانات 
چشمگیر نرخ دلار موجب اختلال در عملکرد تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان می شود، دانشمند در این خصوص توضیح 
داد: تولیدکنندگان و صادرکنندگان ما برخلاف تصور عده ای 
نمی توانند از افت وخیزهای شارپ بهای دلار چه در بازار آزاد 
و چه مرکز مبادله ارز و طلا کشور خشنود باشند زیرا تغییرات 
مداوم نرخ ارز فرآیند تولید و صادرات را با مشکل مواجه می سازد، 
برفرض مثال اگر نرخ دلار در بازار آزاد طی روزهای آتی به 
۵۰ هزار تومان کاهش یابد، صادرکنندگان قادر به صادرات 
کالاهای خود نخواهند بود زیرا مواد اولیه صنعت پیش تر با 
قیمت بالاتری یعنی دلار ۸۰ هزار تومانی تهیه شده و صادرات 
این کالاها با دلار ۵۰ هزار تومانی صرفه اقتصادی ندارد.این 
عضو اتاق بازرگانی ایران با اشاره به ثبات نرخ دلار و تأثیر مثبت 
آن بر وضعیت بنگاه های اقتصادی کشور بیان داشت: همانطور 
که گفته شد بنگاه های اقتصادی به دنبال نوسانات افزایشی نرخ 

ارز نیستند بلکه تمایل به ثبات نسبی قیمت دلار دارند.
ÁÁکشورÁهرÁبرایÁبریکسÁهمکاریÁنسخه

کارشناس مسائل اوراسیا گفت: مزیت های نسبی و نیازهای 
هر کشور در چارچوب فضای مشترک بریکس مورد توافق 
قرار گرفته و مبادلات بر اساس این توافقات صورت می گیرد.
مهدی خورسند با اشاره به پیامدهای احتمالی رکود اقتصادی و 
افزایش تورم در اعضای بریکس، در گفت وگو با ایمنا اظهار کرد: 
ایران سال هاست با تورم ساختاری و رکود اقتصادی ناشی از 
تحریم ها دست وپنجه نرم می کند و در شرایط کنونی دچار رکود 
تورمی یا استاگفلیشن شده است اما به نظر نمی رسد وضعیت 
اقتصادی سایر کشورها به وخامت شرایط اقتصادی ایران باشد.
او افزود: عضویت در گروه اقتصادی بریکس به معنای وابستگی 
کامل یا تأثیرپذیری شدید از آسیب های اقتصادی سایر اعضا 
به صورت  دیگر  کشورهای  اقتصادی  آسیب های  و  نیست 
مستقیم و تعیین کننده بر دیگر اعضا اثر نمی گذارد. هر کشور 
پس از پیوستن به بریکس، بر اساس قوانین، سازوکارها و 
دستورالعمل های تعریف شده، چارچوب و سطح همکاری خود 
را با توجه به مزیت های نسبی تعیین می کند.کارشناس مسائل 
اوراسیا تصریح کرد: مبادلات تجاری میان ایران و هند باید 
تحت ضوابط و چارچوب های مشخصی انجام شود؛ از جمله 
تعیین واحد پولی معامله و سازوکارهای مالی مربوطه. در این 
راستا، مزیت های نسبی و نیازهای هر کشور در چارچوب فضای 
مشترک بریکس مورد توافق قرار گرفته و مبادلات بر اساس 

این توافقات صورت می گیرد.
خورسند اظهار کرد: با وجود احتمال تأثیرات منفی اقتصادی 
بر اعضای بریکس، انتظار نمی رود این شوک های بیرونی به 
اندازه ای شدید باشد که اقتصاد سایر اعضا را دچار تکانه های 
بزرگ کند. هر کشور در این مناسبات سهم و نقش مشخصی 
دارد و بریکس سازوکاری را برای مدیریت و کنترل این اثرات 

فراهم کرده است.

كاهش 75 درصدی مصرف آب خام در پالايشگاه اصفهان
یکی  اصفهان،  نفت  پالایش  شرکت 
انرژی  صنعت  کلیدی  قطب های  از 
رویکردی  و  توسعه گرا  نگاهی  با  ایران، 
به  تبدیل شدن  در مسیر  زیست محیطی، 
نخستین هلدینگ پتروپالایشی کشور گام 
برمی دارد. از سرمایه گذاری های کلان در 
ارزش  با  تولید فرآورده های  پروژه های کاهش آلاینده ها و 
افزوده بالا تا تلاش برای تأمین پایدار آب از منابع جایگزین، 
همه و همه گویای راهبردی است که این شرکت برای ارتقاء 
جایگاه خود در منطقه و افزایش تاب آوری در برابر بحران های 

زیست محیطی و انرژی در پیش گرفته است.
در مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت پالایش نفت 
اصفهان، سود تقسیمی ۳۶۰ ریال به ازای هر سهم به تصویب 
رسید و مدیرعامل این شرکت از برنامه های توسعه ای متعددی 
آینده،  سال  پایان  تا   »RHU»پروژه از  بهره برداری  نظیر 
افزایش تولید بنزین یورو ۵، کاهش چشمگیر مصرف آب و 

ورود به زنجیره پروپیلن خبر داد.
نفت  پالایش  شرکت  سالیانه  عادی  عمومی  مجمع 
اصفهان برای سال مالی منتهی به ۳۰ اسفندماه ۱۴۰۳، با 
حضور گسترده سهام داران و نمایندگان قانونی آن ها در سالن 
اجتماعات شهرک مسکونی شهید محمد منتظری برگزار شد. 
در این نشست، صورت های مالی شرکت تصویب شد و تقسیم 
سود ۳۶۰ ریالی به ازای هر سهم مورد تأیید مجمع قرار گرفت.

غلامرضا باقری دیزج، مدیرعامل شرکت پالایش نفت 
اصفهان، در این مجمع با اشاره به افق راهبردی شرکت، 
اعلام کرد: برنامه پنج ساله ما دستیابی به بالاترین ضریب 
پیچیدگی پالایشی در منطقه، توسعه پایدار، و تبدیل شدن به 

یک هلدینگ پتروپالایشی موفق تا سال ۱۴۰۵ است.
او ارزش روز شرکت را ۲۰۰ هزار و ۷۱۰ میلیارد تومان 
اعلام کرد و افزود: در حال حاضر پالایشگاه اصفهان سهم 
قابل توجهی از سبد سوخت کشور دارد؛ از جمله ۱۶ درصد

LPG، ۱۴درصد نفت سفید، ۱۲ درصد بنزین، ۲۱ درصد نفت 
گاز و ۱۴ درصد نفت کوره.

مدیرعامل این مجموعه با بیان اینکه افزایش هزینه های 
تولید باعث کاهش سود خالص در سال مالی جاری به حدود 
۳۰ هزار میلیارد تومان شده است )در مقایسه با ۳۹ هزار میلیارد 
تومان در سال گذشته(، گفت: برای جبران این روند، پروژه های 

راهبردی متعددی در دست اجرا داریم.
ÁÁÁتأمینÁدرÁاصفهانÁپالایشــگاهÁکلیدیÁنقش

انرژیÁکشور
پالایشگاه اصفهان با ظرفیت پالایش ۳۷۵ هزار بشکه در 
روز و تولید روزانه ۱۴ میلیون لیتر بنزین و ۲۳ میلیون لیتر 
ایفا  انرژی کشور  گازوییل یورو ۵، نقش مهمی در امنیت 
می کند. حدود ۲۵ درصد از سوخت موردنیاز کشور در این واحد 
تولید می شود و ۱۷ استان به طور مستقیم به آن وابسته هستند.

ÁÁشرکتÁمحیطیÁزیستÁوÁایÁتوسعهÁهایÁپروژه
 RHU از مهم ترین طرح های شرکت می توان به پروژه
واحد گوگردزدایی از ته مانده برج تقطیر اشاره کرد که با بیش از 
۷۰ درصد پیشرفت، تا پایان سال آینده به بهره برداری می رسد. 
با راه اندازی این واحد، روزانه ۲ میلیون لیتر گازوئیل یورو ۵ و 
نفت کوره کم گوگرد تولید خواهد شد. سود سالانه این طرح 

حدود ۱۵۰ میلیون دلار برآورد شده است.
پروژه«RFCC«واحد شکست کاتالیستی بستر سیال نیز 
با سرمایه گذاری ۸۸۶ میلیون یورویی، با ۲۷ درصد پیشرفت 
وارد مدار  برنامه، در سال ۱۴۰۸  اجراست و طبق  در حال 

تولید خواهد شد. این واحد ضمن تبدیل نفت کوره به بنزین 
و گازوئیل، ظرفیت تولید سالانه ۲۲۰ هزار تن پروپیلن را نیز 
خواهد داشت و سالانه ۲۶۴ میلیون یورو سودآوری به دنبال 

خواهد داشت.
باقری دیزج با اشاره به واحد«KHT« گوگردزدایی از نفت 
سفید که با پیشرفت ۹۶.۷۹ درصدی تا مدتی دیگر راه اندازی 
می شود، اظهار داشت: با بهره برداری از این واحد، میزان گوگرد 
نفت سفید از ۳۰۰۰ به کمتر از PPM ۱ کاهش می یابد. این 
فرآورده به خوراک ارزشمند صنایع شیمیایی تبدیل خواهد شد.

ÁÁÁمحیطÁوÁآبÁبرÁاصفهانÁپالایشــگاهÁتمرکز
زیست

پالایشگاه اصفهان با مصرف ۸ میلیون مترمکعب آب در 
سال، همواره نیازمند منابع پایدار بوده و اکنون کاهش برداشت 
از منابع آبی استان را با جدیت دنبال می کند. مدیرعامل شرکت 
اعلام کرد:با بهره برداری از پروژه های آبی، مصرف آب خام 
پالایشگاه از ۱۲۰۰ مترمکعب در ساعت به ۳۰۰ مترمکعب 

کاهش می یابد، یعنی ۷۵ درصد کاهش.
از جمله این اقدامات می توان به ساخت واحد پیش تصفیه 

پساب شاهین شهر، احداث ۶ مخزن ذخیره با ظرفیت ۳۰۰ 
هزار مترمکعب، و مشارکت در پروژه انتقال آب از خلیج فارس 
اشاره کرد. شرکت »آب صفه« مجری این طرح است که 
شرکت پالایش نفت اصفهان ۳۵ درصد سهام آن را در اختیار 

دارد. این طرح به تازگی به بهره برداری رسیده است.
باقری درباره اهمیت این طرح گفت: در حالت عادی، ارزش 
افزوده را ملاک تصمیم گیری قرار می دهیم، اما آب برای ما 
موضوع حیات و ممات است. بدون آن پالایشگاه تعطیل 
پالایشگاه  زیست محیطی،  پروژه های  اجرای  شد.با  خواهد 
اصفهان گام های بلندی برای تبدیل به پالایشگاهی سبز 
برداشته است. تولید گوگرد از ۲۵۰ تن به بیش از ۷۰۰ تن 
در روز افزایش می یابد و به گفته مدیرعامل، با اجرای پروژه 
تصفیه نفت کوره، ۳۰۰ تن گوگرد دیگر نیز حذف می شود و 

میزان گوگرد این فرآورده به کمتر از نیم درصد خواهد رسید.
او افزود: هم اکنون بنزین و گازوئیل تولیدی ما استاندارد 
یورو ۵ دارند و نفت کوره نیز به زودی به این استاندارد خواهد 
رسید. همچنین در آینده، کوره های پالایشگاه نیز مطابق با 

استاندارد ای پی آمریکا خواهند بود.

تقسیمÁسودÁ360ÁریالیÁبهÁازایÁهرÁسهمÁتصویبÁشد؛


